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رضا محقق: 
ریسک پذیری سنگین و جسارت بالا در عقرب عاشق 

رضا محقق تهیه کننده سینمایی است که در این چند سال بواسطه 
جسارتش در ساخت آثاری متفاوت و نوگرا شناخته شده است. از آثاری 
چون درب، شهر خاموش که در سینماهای فرانسه در حال اکران هستند 
تا آثاری با رویکرد سینمای خاص و هنری در ایران همچون چند میگیری 
گریه کنی؟، آه سرد، ممیرو و ... این تهیه کننده حالا سریال عقرب عاشق 

-  اثری تخیلی در ژانر فضایی - را در شبکه نمایش خانگی دارد. 

انتخاب این ژانر و کار کردن دراین ســبک ریسک بزرگی 
را می طلبد، با توجه به این مســئله چطور راضی شدید که 

تهیه کنندگی این سریال را بپذیرید؟
با توجه به تولیدات متعدد سریال  ها، در ژانر و سبک های مشترک، 
تصمیم گرفتیم که یک کار جدید بسازیم و البته که رفتن به سراغ سبک 
تخیلی آن هم از نوع فضایی ریسک بالایی داشت و جسارت بیشتری را 
می طلبید؛ به همین خاطر است که هرکسی  به این حوزه ورود نمی کند. 
وقتی که حسین سهیلی زاده این پیشنهاد را به من داد، با شناختی که از 
کارنامه موفق این کارگردان و باوری که به تخصص اش داشتم، کمی راه 
را برایم آسان  کرد و دغدغه هایم کمتر شد. بزرگترین چالش ما در تولید 
از همان ابتدا بخش جلوه های ویژه و عناصر فضایی کار بود. معتقد بودم 
اگر این بخش برای مخاطب قابل قبول شود، اثر موفق خواهد شد، در 
غیر اینصورت کاملا حالت عکس را پیدا می کند. در نهایت با نشست های 
متعدد و جلساتی که با تیم تخصصی جلوه های ویژه داشتیم -که والحق 
والانصاف کارشان را هم به درستی انجام دادند - به جمع بندی خوبی 
رسیدیم که نقطه استارت شروع کار شــد. با تمام این اوصاف باز هم 
برایمان ورود به این عرصه پر ریسک بود، خصوصا اینکه عقرب عاشق 
اثری دراماتیک و جدی است  و هر کم و کاستی ایی می توانست آن را به 
مرز کمدی بکشاند. امابه واسطه اعتمادی که به کارگردان و گروه جلوه 
های ویژه داشتم، می دانستم که قطعا این سریال اثر خوبی خواهد شد. 

در روند ساخت اثر بزرگترین چالش تان چه بود؟
بخش فنی در ارائه عناصر فضایی کار و دکورهای سنگین! صادقانه 
اجرای برخی دکورها و ساخت ماکت ها 6 الی ۷ ماه زمان برده است تا 
از آن کانسپت اولیه به مرحله اجرا و نمایش برسند. سکانس اولیه این 
سریال نتیجه یکسال زحمت دوستان در گروه جلوه های ویژه است؛ 
سکانســی که از نظر بعضی ها از یک گروه ایرانی کاملا بعید بود و این 
احساس را بوجود آورده بود که این صحنه کپی از یک فیلم هالیوودی 

است و کار ایرانی ها نیست! 

ساخت سریال عقرب عاشق از مرحله نگارش تا تولید نهایی 
چقدر زمان برده است؟ 

سریال عقرب عاشق در ابتدا یک طرح 4 صفحه ای به پیشنهاد حسین 
سهیلی زاده بود، که در ادامه با جلسات مختلفی که شامل دغدغه های 
ما برای ساخت اثر بود، تمامی جوانب کار از نظر درام پردازی و جلوه های 
بصری و ... سنجیده و با رسم قراردادی نگارش فیلمنامه و ... شروع شد. 
تعامل نویسندگان، کارگردان و تهیه کننده در راستای ساخت اثر در 
طول نگارش و ساخت اثر کاملا برقرار بود و در این میان وجود سهیلی 
زاده کار را برای همه آسان تر کرده بود. ازآبان ماه سال 1۳۹۹ کار به طور 
جدی شروع شد. در تیرماه 1400 وارد مرحله پیش تولید شدیم، 8 ماه 
تولید سنگین داشتیم و حدود یکسال و نیم مراحل پس تولید کار بود. تا 
اینکه در همین اواخر توانستیم سریال عقرب عاشق را در یک فصل20 
قسمتی به اتمام برسانیم. به صورت جمع بندی حدودا دوسال و نیم 

ساخت این سریال زمان برده است. 

ارزیابی تان از روند پخش و بازخورد مخاطبان سریال تا به 
امروز چه بوده است؟ 

معتقدم سریالی به رسالت نهایی خود رسیده است که مبلغ آن مردم 
باشند سریال باید به صورت دهان به دهان چرخیدن از طریق مخاطب 
شناسانده شود. این امر تنها با ایجاد کردن تاثیر عمیق بر مخاطب شدنی 
اســت. با این وصف با اینکه کامنت های خوبی از مخاطبان تا به امروز 
دریافت کردم، اما از نظر من هنوز آن اتفاقی که من منتظرش هستم 
نیفتاده است و قطعا این اتفاق از قسمت 6 به بعد خواهد افتاد. طوری 
که مخاطب عام و خاص با اثر همراه خواهند شــد. شگفتی هایی غیر 
منتظره ای در عقرب عاشق انتظار مخاطب را می کشد که از قسمت 6 به 

بعد شاهد آن خواهیم بود. 

برای اخذ مجوز سریال عقرب عاشــق با مشکلی روبرو 
نشدید؟

از همان ابتدا فیلمنامه را به صورت قسمت به قسمت به ساترا ارائه 
می دادیم، بررسی ها انجام می شد و اگر نظری بود در همان موقع با گفتگو 
و تعامل حل می کردیم. خدا را شکر در تمام طول این مدت هیچ گونه 

ممیزی واصلاحی در درام پردازی و خط قصه نداشتیم.

و اما صحبت پایانی : 
عقرب عاشق اثر بسیار سنگین با ریسک پذیری بالایی بود. از تیم 
جلوه های ویژه سپاســگزارم و زحمات زیادی را که این گروه متحمل 
شدند از یاد نمی برم و ایمان دارم اگر لطف خدا نبود هیچ کدام یک از اینها 
میسر نمی شد. امیدوارم این سریال که حاصل دو سال و نیم تلاش همه 
بچه های گروه است توسط مخاطب دیده و پسندیده شود این مسئله 
خستگی ما را در می کند. از خداوند ممنونم که همت داد تا این باری را 
که بر دوش من بود به سلامت به مقصد برسانم. من این سریال را یک 
شروع جدید در سینما و صنعت سریال سازی ایران می دانم؛ شروعی 
که با عقرب عاشق اتفاق افتاد. نقدها گاهی بی انصافانه هستند چرا که 
سریال را مقایسه می کنند با سریال های که در هالیوود با ۳00 میلیون 
دلار ساخته شده اســت! معتقدم که برای موفق شدن باید خودمان را 
با خودمان مقایسه کنیم. در این صورت است که متوجه می شویم که 
این موفقیت ها جای شگفتی دارد و بچه های ما گل کاشته اند. آنها کاری 

کرده اند که تا بحال مثال آن درایران دیده نشده است. 

محمدرضا فروتن: 
برای سیاره شگفت انگیز زمین نگرانم

از ویژگی های خاص نقش خود در ســریال عقرب عاشق 
بگوئید و اینکه با توجه به متفاوت بودن نقش برای ایفای آن با 

چه چالش های مواجه بودید؟
نقش متفاوت و جذابی برایم بود. در نوجوانی با کتابهای اریک ون 
دانیکن آشنا شدم و دیدگاه این نویسنده برایم جذاب و جاری در من 
بود، وقتی قرار شد در نقش یک فضایی بازی کنم؛ سعی کردم نگاه خود 
را با توجه به پتانسیل نقش و فضا به کلیت نقش اضافه کنم؛ طوری که 
نگرانی ام برای زمین و مراقبت از این سیاره شگفت انگیز دیده شود! امروز 
پخش این کار همزمان شده با اخباری جدی و مستنداتی جدی تر در 
باره فرازمینی ها که این مسئله نشان از اهمیت این موضوع در طرح امور 

هنری و فرهنگی است.

سریال عقرب عاشق را با توجه به نوگرایی ای که در سبک و 
ژانر دارد،چطور ارزیابی کرده اید؟

پرداخت به این موضوعات جسارت زیادی را می طلبد و با توجه به 
امکانات و تکنولوژی سینمای ما شاید کاری بسیار دشوار! به هر جهت 
بخشی از کار به فرم مربوط است و بخشی هم به محتوا ، برای من بخش 

مهم کار پرورش تفکر انتزاعی و قدرت تخیل در مخاطب هست.

در سابقه و کارنامه بازیگری درخشانی که تا بحال داشتید، 
بازی در کدام فیلم  برایتان ماندگار تر است؟

بسیاری از کارها را دوست داشتم و خوشحالم که فرصت حضور در 
آن ها را یافته ام

حامد افضلی:
 ممیزی؛ قانون یا سلیقه؟  

حامد افضلی، فیلمنامه نویس است و پیش از نوشتن سریال عقرب 
عاشق سریال های چون؛ ملکه گدایان، از یادها رفته، زاویه هفتم، یک 
لحظه دیرتر، فیلم داستان ما قصه تو، فیلم سمفونی نهم، را در پرونده 

کاری خود دارد. 

از ایده اولیه سریال عقرب عاشق بگویید؟
ایده کلی سریال بر این مبنا بود که شخصی از فضا به زمین می آید 
و در زمین قصد ازدواج  با دختری را دارد. ایده این فیلم از آقای سهیلی 
زاده بود و همین موضوع  با پرداخت بیشتر به فیلمنامه نهایی بدل شد. 
در ابتدا از وارد شدن به این حیطه واهمه داشتیم، اما وقتی دیدیم که 
کارگردان در تصمیم خود مصمم اســت، به این نتیجه رسیدیم  که با 
تلاش هر چه بیشــتر با امین محمودی در یک کار گروهی فیلمنامه 
را به نگارش دربیاوریم. فیلمنامه ای که هم برای کارگردان و هم برای 

مخاطب جذاب باشد. 

در طول روند نگارش سریال با ممیزی و یا دخالت در شکل 
دهی کلیت درام مواجه نبودید؟ 

مگر می شود بدون در نظر گرفتن ممیزی ها کار کرد! در هر ژانر و 

سبکی هم که کار کنیم باز هم با ممیزی  های  خاصی روبرو هستیم و 
از نظر من دیگر این مســئله یک روال طبیعی است. البته ما در طول 
نگارش و اخذ مجوز از ساترا به هیچ مشکل جدی ای بر نخوردیم و تنها 
مسئله این بود که در طول کار ســه الی چهار باز اعضای شورای ساترا 
تغییر کردند و با گروه های مختلفی نشست داشتیم. اما باز هم درتمام 
این مدت به هیچ گره کوری برنخوردیم و همه چیز برایمان راحت بود و 
مواردی کوچک و جزئی طرح می شد که قابل رفع و اصلاح بود. البته این 
مسئله راحتی کار بیشتر به این خاطر است که ما سالهای زیادی است 
با تلویزیون و ساترا کار می کنیم و کاملا می دانیم که از همان ابتدا باید 
فیلمنامه را چطور بنویسیم که به مشکل برنخورد و اکثرا در همان مرحله 

نوشتن اولیه خودمان ممیزی های را اعمال می کنیم. 

یعنی قوانینی برای نگارش اثر بــرای تلویزیون و نمایش 
خانگی هست؛ که شما به آن آشنا هستید؟ 

اصلا قوانینی وجود ندارد که ما مدعی باشیم آنها را می شناسیم! به 
طور کلی ممیزی در ایران قانون ندارد و کتابی هم نیســت که قوانین 
ممیزی در آن شرح داده شده باشد. بیشتر یک سری سلایق است که ما 

در طی مدتی که با سازمان ها کار می کنیم آنها را می شناسیم. 

نگارش سریال عقرب عاشق برای حامدافضلی چه تجربه 
ویژه ای را رقم زده است؟ 

این اثر کاملا یک اثر متفاوت بود. به همیــن خاطر تمام تلاش ما 
بر این بود که این مختصات متفاوت بودن را در شــکل کلی کار حفظ 
کنیم، هر چند که دســت آخر صادقانه، منتقدان شــرایطی را پیش 
آورده اند که ما از رویکرد نوگرایی  و متفاوت بودن توبه کنیم. متاسفانه 
دست اندرکاران فیلم در ایران هیچ امتیاز مثبتی برای کارهای جدید و 
متفاوت قائل نیستند و بیشتر دوست دارند همان روش های پیشین و 
گذشته را در فیلم ببینند. قصه هایی که عمدتا یک نفر عاشق یک نفر 
دیگر می شود و یک نفر دیگر هم نمی گذارد، متاسفانه همه همین را می 
خواهند یک عاشقانه تکراری! در فیلم سینمایی سمفونی نهم هم کاری 
متفاوت ارائه داده بودیم که با همین نگاه نقد شد. اما در تجربه سریال 
عاشق خوشبختانه مردم و مخاطب داستان و رویکرد سریال را دوست 
داشتند و تا بحال برایشان جذاب بوده است و جالب است که با اینکه 
مردم دوست دارند اما پلتفرم ها و اکثر تهیه کنندگان سینمایی به دنبال 

همان کارهای تکراری و نخ نما هستند.   

امین محمودی: 
همه چیز به نوشتن ختم نمی شود

امین محمودی فیلمنامه نویس است و پیش از نگارش سریال عقرب 
عاشق، در سریال های چون هست و نیست، پریا، مرز خوشبختی و آوای 
باران، مانکن، آخرین بازی، ملکه گدایان و فیلم سینمایی زنونه به عنوان 

بازیگر، دستیار کارگردان و نویسنده حضور داشته است.  

پروسه فیلمنامه نویسی سریال عقرب عاشق چقدر طول 
کشید؟ 

از زمانی که ایده توسط آقای سهیلی زاده مطرح شد، در حدود 6 الی 
۷ ماه نگارش فیلمنامه انجام شد. 

برای فیلمنامه نویسی از چه الگویی استفاده کرده اید؟ 
روی الگوی خاصی متمرکز نبودیم. بیشتر ژانر و سبک اثر برایمان 
مهم بود. اینکه شــخصیت پردازی ها مطابق با ژانر طراحی شــوند و 
همچنین دغدغه تزریق  ملودرام را در فضا و گرافیک اثر داشتیم. بهرحال 
نگرانی های زیادی بود؛ چرا که عقرب عاشق  نخستین اثری است که 
مخاطب را به جهانی فضایی با رویکرد جدی و ملودرام می برد.چیزی 
که مخاطب با درجه های خیلی بالاتر و بهتر آن را در سینمای هالیوود 

مواجه شده و همین باعث می شد که توقع و انتظار آن از اثر بالا برود. 

بیشترین چالشی که در زمان نگارش اثر داشتید، چه بود؟ 
بیشتر نگرانی ها بر این موضوع بود که ماحصل کار با چه خروجی ایی 
خواهد بود! منصفانه اگر به قضیه نگاه کنیم متوجه می شویم که پیش 
بینی از ماحصل اثر حتی از دست کارگردان هم خارج بود، چرا که در 
ایران، ما به ازایی از این ژانر در قالب جدی و ملودرام تولید نشده است. 
بزرگترین نگرانی ما هم همین بود؛ یعنی اینکه وقتی می نویسیم فرود 
سفینه بر روی زمین، بچه های گروه جلوه های ویژه چطور آن را اجرایی 
خواهند کرد! همین طور صحنه هایی چون پرواز، شلیک شدن در فضا و 
... همه اینها در زمان نگارش برای ما سوالی چالش برانگیز بود و دغدغه 
داشتیم که آیا چیزهایی که می نویسیم در می آید؟ در واقع برای ما همه 

چیز به نوشتن ختم نمی شود. 


